

**AWARD CITATION**

Surname, name and middle name	LIKHOSHVA YURY DRINIEVICH
Rank	Private first class
Position and unit	PRivate sapper of 43 separate sapper battalion, 8 separate rifle brigade.
	is recommended for order "RED STAR" <sup>Red Banner</sup>
1. Birth year	1919
2. Nationality	Ukrainian
3. In Red Army service since	1939
4. Party membership	None party member
5. Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	In the fighting against White Finns 1939-1940 and the fighting against the German Fascism and White Finns in 1941
6. Wounds and contusions	None
7. Previous awards	None
8. Drafted by which induction station	Vil'shanksy district military commissariat.
9. Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

**I. Brief and specific description of the personal feat or merits**

From the first days of the Patriotic war, he fully dedicated his life to the cause of defending the Motherland. Comrade LIKHOSHVA participated in strengthening the defensive positions on the "Utinij Nos" sector, constructed anti-tank obstacles and traps. During the short period and under enemy fire, the platoon and comrade LIKHOSHVA raised 14 reinforced pill boxes. In all these tasks, comrade LIKHOSHVA exhibited examples of courage and bravery. Working in cold water for about two days, he and a group of soldiers installed the spiral Bruno obstacles. Wet to the bones and freezing, comrade LIKHOSHVA didn't stop his work for a minute, until after the mission was fulfilled. In July 1941, comrade LIKHOSHVA participated in a landing party for taking control of 5 enemy islands. Under the hail of enemy bullets, shells, and mortar rounds, he was the first to rush the enemy coast, where he disarmed landmines, high explosive devices, and cleared the obstacles. He committed an act of heroism in the operation for capturing the island Storholmen. The landing party fell under intensive enemy fire. The sapper group had to enable the advance by clearing the obstacles, but suffered losses and there were only a few men left.

The sappers commander Sgt. RUDENKO was severely wounded. The delay in removing obstacles threatened to destroy the entire landing party. Private first class LIKHOSHVA assumed the command over the sappers. He was the first, in full view of the enemy, to start clearing the landmines. The brothers in arms, being inspired by his feat, followed their new commander. The combat objective was accomplished in time. The island was taken under control.

Commander of  
42 separate sapper battalion  
Captain *signature*  
/STUPIN/

Commissar of  
42 separate sapper battalion  
Battalion Commissar *signature*  
/CHUDINOV/

Chief of Staff of  
42 separate sapper battalion  
Sr. Lieutenant /SIRIN/

24 December 1941

---

## II. Conclusion of the superiors

---

We concur with recommendation for a state award:

Commander of 8 separate rifle brigade  
Mj. General *signature*  
/SIMONYAK/

Commissar of 8 separate rifle brigade  
Brigadier Commissar *signature*  
/SIMONYAK/

26 December 1941

---

## III. Conclusion of Army Military Council

---

*Орден Кр Звезды*

Обязательно все графы заполнять полностью.

### НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя и отчество ЛИХОШВА Юрий Дроньевич

Военное звание ефрейтор

Должность, часть красноармеец-сапер 42 Отдельного саперного батальона 8-й Отдельной Стрелковой бригады.

Представляется к ордену "КРАСНОЙ ЗВЕЗДЫ"

1. Год рождения 1919 2. Национальность Украинец

3. С какого времени состоит в Красной Армии 1939 4. Партийность беспартийный

5. Участие в боях (где и когда) в боях с белофиннами в 1939-40гг. и германским фашизмом и белофиннами в 1941г.

6. Имеет ли ранения и контузии Не имеет

7. Чем ранее награжден (за какие отличия) Не награжден

8. Каким РВК призван Вильшанским РВК, Киевской области.

9. Постоянный домашний адрес: (представляемого к награждению или его семья) \_\_\_\_\_

#### I. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

С первых дней Отечественной войны отдал себя целиком на защиту Родины. Тов. ЛИХОШВА участвовал по укреплению р-на обороны Утиногоса, строил позиции по истреблению танков. За короткий промежуток под огнем противника, взвод в котором находился т. ЛИХОШВА, построил 14 ДЗОТ. Везде, где работал тов. ЛИХОШВА, он показывал образцы мужества и героизма. Около двух суток с группой бойцов устанавливал в холодной воде заграждения - спираль Вруно. Промокший и продрогший от холода т. ЛИХОШВА не на минуту не бросал работу, пока задание не было выполнено. В Июле 1941г. т. ЛИХОШВА участвовал в десантной группе по занятию 5-х вражеских островов. Под градом пуль, и снарядов и

И  
К  
В  
И  
Ш  
Д  
О  
П  
Я  
Л  
Д

мин первым бросался на берег противника, устраняя мины, фугасы, уничтожая заграждения. Героический поступок совершил тов. ЛИХОШВА при занятии о-ва СТУРХОЛЫ. Десант попал под сильный огонь противника, из группы сапер, которая должна была обеспечить проход десантникам через заграждения, осталось несколько человек, командир саперной группы сержант РУДЕНКО был тяжело ранен. Промедление в устройстве прохода в заграждении грозило гибелью всего десанта. Ефрейтор ЛИХОШВА принял на себя командование саперной группой и первым на виду у противника начал уничтожать мины; боевые товарищи воодушевленные его примером последовали за новым командиром. Поставленная задача была своевременно выполнена. Остров был взят.

КОМАНДИР 42 ОСБ  
КАПИТАН

/СТУПИН/

ВОЕННЫЙ КОМИССАР 42 ОСБ

БАТ. КОМИССАР /ЧУДИНОВ/

НАЧАЛЬНИК ШТАБА 42 ОСБ  
СТАРШИЙ ЛЕЙТЕНАНТ

/СИРИН/

24.12.41г.

## II. Заключение вышестоящих начальников

С представлением к Правительственной награде согласно:

КОМАНДИР 8 ОТД. СТР. БРИГАДЫ  
ГЕНЕРАЛ-МАЙОР  
(СИМОНЯК)

ВОЕННЫЙ КОМИССАР 8 ОСБ  
БРИГАДНЫЙ КОМИССАР  
(РОМАНОВ)

"26" декабря 1941 г.

Командир (Начальник)